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Кіно'-&'есmuвалі 

«В певному роді творчість є виражею-tям духовного єства в 
людині на противагу єству фізичному) творчість є як би доказ 

існування цього духовного єства.>> 
(Андрій Тарковський. З останнього інтерв 1Ю) . 

УІІ Міжиародиий кінофестиваль слов'янських та 
православних народів «Золотий ВитязЬ>> цього року 
відбувся в Украііtі. Головні його засновники та 
оргаиізатори -Міжнародне об'єднанпя 
кінематографістів слов'янських і православних 
народів та Держкіно Російської Федерації за участі 
Міністерства культури Республіки Бєларусь, 
Українського фонду культури, Кіиоцентру 
«Російський філЬМJ> та Міжнародного фонду 
Олександра Невського. Серед опікуІtів кінофоруму -
Московський патріархат, Всесвітній народний 
собор», Загальноросійський громадський рух <<Росія 

• 
православІtW> та zн. 

На цьогорічному «Золотому ВитязЬ> - гості та 
учасники з 28 країн, в конкурсі- 140 картин 
(ігрових, документальних, анімаційних, 
студентських). Голова журі конкурсу ігрових 
фільмів - Юрій Іллєнко. 
В рамках фестивал1о - творчі зустрічі 
кінематографістів з глядачами Києва, 
Дніпропетровська, Херсона, Запоріжжя, Одеси, 
Севастополя, Перший з'їзд Міжнародного 
об'єднанпя кінематографістів слов'янських та 
православних народів, круглі столи та конференції з 
проблем християнства і культури, збереженпя 
традицій національних кінематографій. 
Відкриття і закриття фестивалю відбулося в 
приміщенні Національного україиського 
драматичного театру ім.Івана Франка. Премією 
імені Сергія Бондарчука було иагороджено 
украііtську актрису Раїсу Недашківську. Серед 

• V · ~ 

переможцzв конкурсу на кращии сценарzи -
українська актриса Людмила Єфіменко. 

Пропонуємо інrсрв'ю з актором і режисером, президсІПОм <<Золотого Витя

ЗЯ>> Миколою Бурляєвим*, яке він дав сnеціально дпя журналу «Кіно-Театр». 

- << Іванове дитинство>> ) 
<<Андрій Рубльов>> - це класика 

світового кіно. Для молодих 
читачів н.аtuого 'JІСурналу буде 
цікаво дізнатися) як сталось) 

що ви знялись у цих фільмах? 

- Як у кожного з нас, все , 

ш.о відбувається в житті , 

відбувається несподівано і за

кономірно . Цілком несnоді ва-
• 

• 

но , що я став артистом 1 по-

трапив у << Іванове дитинство>>. 

Цілком закономірно , що я 
• 

став артистом 1 потрапив туди, 

оскільки предки мої були ак
торами - бабуся й дідусь по 

батьковій лі н ії . 

Отже , 1959 року, йдучи з і 
школи додому по вулиці Горь

кого , де я жив, я потраnив до 

рук режисера Андрія Михал

кова-Кончаловського. Ві н 

став моїм хрещеним батьком 
. .., 

в юно - я знявся в иого дип-

ломн ій роботі <<Хлопчик і го
луби>>, яка дістала головну на-

• 
городу на конкурсt дитячих 

фільмів у Венеції 1962 року. І 
того ж року у Венеції, на го-

• 
ловному конкурс t одержав 

«Золотого лева>> ф ільм <<Івано

ве ДИТИНСТВО>> . 
Так, немов естафета , я пе

рейшов з рук одного Андрія 

до рук і ншого . І Андрій Кон

чаловський у книзі п ро влас-
• 

не життя пише , що вtн до -

пом іг Андрію Тарковському 
тим, що подарував йому Колю 

Бурляєва. 

- Ви багато знімалися. Які 
~ ~ . 

з ролеи вважаєте наизначнтшu-

ми} які є найдоро:>Ісчuми для 

вас? 

- Найдорожчі для мене 
фільми- «Лермонтов>>, <<Важ
ка моя доля>> , <<Воєнно-польо
вий роман», «Гравець>> за ро

маном Достоєвського. Ну, і, 
звичайно , « І ванове дитин
ство>> та «Андрій РубльоВ>> -
те , з чим я ніби вписаний в 
• • • • 

iCTOpJIO ЮНО СВіТОВОГО . 

- Яким. чином Ваша ак

торська діяльність пов 'язана з 
виникненням фестивалю «Зо

лотий Витязь>> ? 
- Та ніяк , на щастя . Я не 

беру участі у власному кіно

форумі як актор, як режисер, 
як автор сценаріїв . Я це собі 

заборонив. Тому що це мною 

народжений кінофорум . Кар

тини, де я виступаю як актор, 

теж не представляю на кон

курс. 

- Запитуючи про це) я мала 

на увазі: чи ваша попередня 

акторська діяльність вплину

ла на формування ідеї Міжна
родного кінофестивалю <<Золо

тий Витязь~ ? 
- Акторська н і , оскіл ьки 

я не вважав, що я актор , хоч 

я й закінчив Щукінське учи
ли ще (але ВДІК - режисерсь

ке відділення) . Мене завжди 
• 

нудило ВІд дум ки , що я все 

життя буду актором і закінчу 

його на кону. Інші актори 
прагнуть , щоб у їхньому 

житті саме так і було . Я не 

хотів цього ніколи . Хоча я був 

артистом театру Моесовета 
у Завадського , грав з та

ким класиком театру, як Ми

кола Мордвинов , грав на 
одній сцен і з Любов 'ю Орло

вою, Вірою Марецькою, Фаї
ною Раневською. Але я хотів 
бути режисером. Ще тоді, на 

першій ролі у фільмі Андрія 

Кончаловського. Вже тоді я 
• • • 

прищлився до дtяльносп ре-

жисера, йшов до цього усі ці 
• • 

рОКИ 1 ЦЬОГО ДОМІГСН. 

- Ваш фестиваль якісно 

відрізняється від інших ро

сійських фестивалів . Звичайно) 
кінофестивалі - це не тільки 

свято) а й позиція) яка перед
бачає ствердження чогось. Або 
заперечення. Що для вас ва:JІС

ливіще, стверд:>~сення чи запе

речення? 
- Ми заперечуємо вуль

гар ність. Прекрасно сказав 
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Юрій Іллєнко про <<Золотий 
Витязь>>: <<Головна nеревага 
.., . 
иого в тому, що ВІН перекрив 

• 
на екран дорогу вульгарностt>> . 

Це nравильно. За цим ми 
• 

строго дивимося , 1 в цьому 

наша відмінність від багатьох 
фестивалів св іту , які практич
но на 98 відсотків грішать все
ядністю відбору. Вони дозво
ляють показувати все , що не 

достойне очей глядача. Наче 

забува1оть слова Євангелія: 

<<Горе тим, через кого nрий
дуть спокуси >>. 1, звичайно, 

• 
наша позицІя стверджувальна. 

Ми стверджуємо nринципи 
істинного мистецтва. Андрій 

Тарковський в останньому 
інтерв 'ю , яке він дав в Італії , 

говорить: мета мистецтва й 
• • • • 

КІНО В ТОМу ЧИСЛІ - ПІДНІМа-

ТИ душу людини . І наш девіз 
. 

проголошує моральн І христи-
.. . .. . 

янськ1щеали , шднесеннядуш1 

людини. Це те , що вироблено 
віками . Якщо ви пам'ятаєте, 

• 
все 1стинне, що залишилося в 

• • • 
культурІ , мистеuтв1 , кто- це 

• • 
те , ЩО ПІДНІМаЄ душу ЛЮДИНИ 

на вищий рівень. Це роботи 

Довженка, Тарковського , 

Бондарчука, Шукшина . І де-
• • 

яких захІдних режисерІВ , але 

в нихдещо інший шлях куль

тури . 

І коли я почав займатися 

відбором картин на <<Золотий 
Витязь>>, то зрозумів, що є 

• • • 

принципова ВJдмtннtсть куль-

тури слов'янської від культу

ри західного світу . Вона в тих 
• • 

традицІЯх, якІ залишили нам 

наші предки . Це не самоствер-
• • 

дження , яким грtшить захІд-
• 

на культура, а самовJддача , це 
• • • 

ПІДНеСеННЯ дуШ І , ПОШук ІСТИ-

НИ і Бога. Це є і на Заході , . .., 
природно, кращІ автори и там 

шукають істину. Це чистота, 
•• • •• 

пошук загально• гармонн , 

любов до Вітчизни , до жінки , 
до материнства, до дітей . 

- Те, що поширюється сьо

годні на відеорuнху, що йде на 
• • 

теле- z таноекранах, це пере-
важио американська продукція. 

Я не знаю, як в Росії ... 
- Так само. 

- ... але Західна Європа бо-
реться проти цього. Хотіла б 
з приводу цього поставити два 

запитання. Є теорія, якщо на 
• 

екранІ показують насильство, 

то це иібu-то дає вихід иездо
ровому інстинкту. І друге пи
тання: більшість американсь

ких фільмів побудовані на вис

вітленні життя людського 

ТЕАТР 

тіла, а не духу. Чому? Мож
ливо, їм так легше жити? Не 
думаючи про :>~сиття духу? 
- Можливо, їм легше жи

ти , поки вони не покликані 

на суд перед Господом . Вони 

показують спокуси в образі . 
• 

жорстокостІ , насильства , 

культу тіла , похоті і т .д. За це 

доведеться відпов ідати . Не в 

цьому житті , то на суді перед 

Всевишнім. Мені особисто, і 
я не боюся здатися екстремі-

v V 

етом , чужии американськии 

кінематограф як такий. Коли 
я бачу на телеекрані щось гол-

• 
лtвудське , американське, я 

виключаю телевізор або пере-
.., . 

ключаю иого на ІНШУ програ-

му. Бо відразу зрозуміло, що 
там буде . І що б там не було, 
скільки б крові не було про-

• • 
ЛИТО, СКІЛЬКИ ТlЛ ГОЛИХ не ПО-

казано, скільки б не боролись 

герої за гроші , в результаті -
порожнеч а. Закінчується 

фільм - і ти нічого не пам'я
таєш. Просто , був набір ефек

тних картинок. Як говорив 
Іван Олександрович Ільїн: 
<<Людство останні 200 років 
намагалося виробити культу

РУ без Бога, без віри , б ез 
совісті , без споглядання . І 

• 
нин t ця культура зазнає по-

разки>>. Це правда. 

Авторам , які шукають ви-
• • 

ХОду ЖОрСТОКОСТІ На екраН І , 

потрібно подумати про те, що 
. 

ЖОрСТОКІСТЬ ПОСИЛЮЄ В сус-
• • • 

пtльствt негативнІ процеси. 

Один із діячів кінематографа , 

побувавши в ув ' язненні , го-
• • .., о о 

ворив , що 1 наш1 , и захщн t 

картини саме такого плану 

збільшують кількість зло

чинів . За його свідченням , 
злочинці говорять: <<Ми стали 

.., 
такими, подивившись такии-

от фільм ... >> Ось приклад: у 

США школяр образився на 

дівчинку, взяв зброю і розст

ріляв весь клас . Ось плоди 
• • • • • 

НаШО І ДІЯЛЬНОСТІ , за ЯКІ МИ , 

діячі культури , будемо відпо

відати . 1 я вважаю принципо-
• 

ВО ЗЛОЧИННОЮ ПОЗИЦІ Ю ТИХ 
• • • 

дІЯЧІВ культури , КІнематогра-

фа, журналістики , які гово -
v 

рять : нехаи дивляться, чому 

знову заборони ? Це дия

вольськи й шлях, і за це, я 

стверджую , будуть відповіда

ти . Ті , хто допускає цей · роз
гул, це падіння душі . Чи вда-

• 

сться виправити , витягти ІЗ 

безодні людей - я не знаю . 

За це і бореться <<Золотий Ви 

тязь>>. 

- Звичайно, свободу не мо 

жна розуміти як вседозво

леність. Але ко:ж:на людина має 

добровільно вибирати, куди їй 
. 
Іти ... 
- Правильно . Людинідана 

право вільного вибору. У цьо

му - добре ставлення до нас 

Господа. Для чого Бог дав нам 
волю? Випробувати серце й 
те , що не прийнятне дття ньо-

• 

го , вшкидати. 

- Тому такий важкий шлях 

вибору. А заборо11а - чи дасть 

потрібний ефект ? Mo;)Jce ста

тися навпаки - вона викли

катиме серед молодих ще 

більший інтерес до того, що 

забороняють. 
- Неправда. Всі країни з 

• 
розвиненою культурою, на яю 

• 
ми орІєнтуємося, давно вже 

запровадили цензуру на теле

баченні. Взяти Великобританію 
- там фільми оцінюють екс-

. . 
перти, ДО ЯКИХ ВХОДЯТЬ ДІЯЧІ З 

різних галузей - поліції , ме

дицини , які кажуть: <<Цей 

фільм посилить в суспільстві 

злочинність , цей - шизофре

ніJО>>. І ставлять оцінки . П 'ять 
• 

ЗІрочок - можна показувати 

всім о будь-якій порі дня і ночі . 
Чотири - вже обмеження, три 
- ще менше. Одна - тільки 

по кабельному, вночі, і ключ 
-у батька родини . Все проду

мано. Потрібно і в нас підніма

ти голос, говорити про це, ви

магати цього. 

А.Солоніцин і 

М.Бурляєв у 

фільмі <<Андрій 

Рубльов >> . 
Режисер 

А. Тарковський. 
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з мультфільму 

<<Як метелик 
жипя вивчав>> . 

Режисер 

Л. Ткачикова. 

- Повернемося до кінофес
тивалю. СкаJІсіть) будь ласка~ 

. . 
чи є кzноринок при Nьому t яка 

доля фільмів-призерів? Чи є 
спроби ці фільми показувати 

широко? 
- Поки що у нас немає 

ринку. Я мрію, щоб він діяв. 

За сім років на нашому фес

тивалі показано загалом б іля 

1 ООО картин. Розумієте, якби 
•• 

nоряд 1здили риноч н ики, 

фільми були б уже куnлені. 

Але ми не можемо їх залучи

ти . Нам бодай зібрати діячів 

екрана. Я думюо, така мож
ливість з'явиться. Ми міц

ніємо. Ось зараз Дума прий
няла постанову про <<Золотий 
Витязь>> і виділила окремим 

рядком у бюджеті. Це зна

чить, нас визнали. У багатьох 
• 

З ЦЬОГО ПрИВОду - ЗЛІСТЬ. 

Чому саме <<Витязь>>? А тому 
що працювати треба в духов-

. 
ному потоцt, в моральному. 

- А які у вас коlітак.ти з 

іншими міJІснародними кіNофе

стивалями? 
- Їх не· так багато. Але до 

нас їздять у гості і Марк Ру

динштейн ( <<Кінотавр>> ) і Ме

режка з Іриною Шевчук ( <<К і 
ношок>> ). Ми обмінює мося 

думками , дружимо , шукаємо 

• 

Надія МІРО ............... Н 

шляхи розвитку, критикуємо 

один одного, навчаємося один 

в одного. 

- AJ скаJІсіМО1 Берлін} Ве
неція? 

- До нас приїздили з Еді 

нбургського кінофоруму , з 

Польського (Гданськ). Зага-
• 

лом, ще активних контактІв 

немає, але потягнуться до нас. 

- Скажіть, у ко:>~сній із сло
в )янських та павославних країн 

є свої експерти «Золотого Ви

тязя>>? 
- Усі ці роки туr нам до-

• •• • 
nомагають наш t украtнськt 

колеги. Це Юрій Іллєнко, Раї
са Недашківська, і Микола 

Олялін, і Валентина Слобо
дян. Чим дал і , тим більше 

• • •• • 
ДlЯЧ l В укра ІНСЬКОГО КІНО З 

нами. Якщо на першому <<Ви
тязі>> їх було п'ятеро, на п'я

тому - 32, минулого року -
55, то цього року до учасників 
і гостей фестивалю ув ійде 

близько 120 діячів українсь-
• 

КОГО КІНО. 

-А хто здійснює остаточ
ний відбір на конкурс? 

- Перші роки я передив-
• 

ля вся всю програму сам, 1 за 
• 

р1к доводилося переглядати до 

500 картин - я ледве не осліn 
від цього. Зараз мені легше, 

тому що в мене багато по-
. . . .. . . 

МІЧНИЮВ В ІНШИХ КраІНаХ, 1 Я 
•• • • 
ІМ ДОВІрЯЮ ЦІЛКОМ. 

Бесіду вела 
Лариса Брюховецька. 

Киі'в1 9 квітня 1998. 

*Бурляєв М икола Петрович (3.08 .1946) - радянський актор, 
режисер, заслужений артист РРФСР (1984 ). Закінчив театральне 
училище ім.Щукіна (1967) та ВДІК (1975). Працював в Театрі ім .Мос

совєта ( 1961-1964), Московському театрі ім .Ленінського комсо
молу ( 1967 -68) . В кіно з 1961 . Уже в ролях nідлітків виявив яскра
ву акторську індивідуальність : Іван ( «Іванове дитинство» ) і хлоnчик 

( «Хлоnчик і голуби» ) - обидві 1962, Олег ( «Встуn >>, 1963), Сліnий 
( (( Герой нашого часу», 1967) та ін. Тонкість, інтелігентність, nо

глиблений nсихалогізм - характерні риси мистецтва Бурляєва . 
Серед ролей : Борис ( «Мама вийшла заміЖ>> ), Щуnальцев (новела 

«Знічев'я>> з альманаху « Родинне щастя>> ) - обидві 1970, Бориска 
( <<Андрій Рубльов>> , 1971}, Олексій Іванович ( «Гравець>> , 1973), Сту
дент ( «Трин-трава», 1976) , в т /Ф - Альбер ( «Скуnий лицар» в 

«Маленьких трагедіяХ>> , 1980) . 
1984 року знявся уфільмі « Воєнно-nольовий роман >> . Премія 

Ленінського комсомолу ( 1976) . ( <<КинословарЬ>>, М., 1986) . 

-ЕНКО 

Українська анімація - яви

ще особливе і вельми оригі-
• 

нальне, що засвщчив не одиІ-І 

міжнародний фестиваль. У сьо

годнішній ситуації вона розді-
• 

лилася на два <<ПОЛЮСИ>> , як 1 

сучасна культура в нашій країн і 

загалом: студія <<Борисфен-Лю
тес>> , зорієнтована виключно на 

Захід , за короткий терм і н 

встигла пристосуватися до но

вих економічних умов, Укран
імаф ільм - національносnря-

• 
мована - n родовжує Існувати 

переважно за рахунок держав

них замовлень (гадаю , говори-
• •• • 

ти про стуnн-rь ІХ регулярностІ 

непотр ібно) . Хоча , переконана, 

продукц ія <<Борисфена-Лютес>> 
була б цікавою для нашого гля

дача , як і <<Аніми>> для зарубі
жного . Але , на жаль , наша 

аудиторія маленьких глядачів 
практично не бачить ні тих , ні 

других ф ільмів. А nотреба в 

цьому є і чимала. Якщо це не

реально на кіноекрані (дитячих 

• • • 
юнотеатрtв, як 1 дитячих ее-

• 
ансш, практично не лишило-

ся) , то на в ідеозбірники вітчиз-
• • • • • • V 

няноt ан 1мац11 - величезнии 

попит . До реч і , на відеорозк

ладках ви далеко не завжди по

бачите такі касети - їх швидко 

розбирають. Виходить, справа 
• 

не в законах ринку, адже є 1 по-

пит, і проnозиція. Але між ними 

постають різні бар' єри неспра в-
. . ' ' 

них механtзмш зв язку , nов яза-
• 

них LЗ недосконалим законодав-
• 

ством, неnродуманою екоtюмt-. . "' . 
ЧНОЮ ПОЛІТИКОЮ у ЦlИ галуЗІ. 

З огляду на це , ми й попро

сили студію <<Укранімафільм>> 
організувати nерегляд фільмів 

• • • 
останtнх двох роюв спец1ально 

• • • •• 
для нашоt редакцн , на що ди-

рекція люб'язно погодилася . 

Холодний , nорожній , але ра

зом з тим затишний кінозал 
.... V • V 

студ11 , надзвичаино ввtчливии, 
• Ч V 0 

ностальrtиноуважнии кtноме-

ханік - все це nеренесло nо

думки в дитинство , коли ден-


